



# Referat for møde i Organisationsudvalget mandag den 13. januar 2020

**Tid:** Kl. 10.40 – ca. 15

**Sted:** TorveHallerne i Vejle

**Forventede deltagere:** Bjørn Petersen, Jan Tidemand, Kaj Edlund, Line Gammelby, Niels Hilker, Pia Ellegaard Jørgensen.

Observatør fra HB:

Afbud: Jørgen Jørgensen, Birgitte Marcussen, Inger Schiel-Madsen.

Fra Sekretariatet: Simon Leed Krøs, Thomas Eriksen (ref.)

## 1. Godkendelse af referat fra forrige møde og dagsorden

kl. 10.40 – 10.45

Godkendt og ingen kommentar.

Fremover bliver referatet i stikordsform og med OUs beslutning/kommentar til punktet. Hver deltagers kommentar gengives ikke, med mindre det er relevant for punktets forståelse.

## 2. Afdelingernes rammebetingelser - TEMA

Kl. 10.45 – 12.00

Sagsfremstilling: På Repræsentantskabsmøde 24.-25. november i Helsingør besluttedes det at DN skal udarbejde en organisationsstrategi. I den forbindelse har ledelsen ønsket at deltage på samrådsmøder rundt i landet, hvor man vil skyde processen i gang med en indledende drøftelse med afdelingerne for at høre om ønsker til indhold til denne strategi. Ledelsen har bedt om 1½ time med oplæg og diskussion på møderne.

OU skal: - som inspirationen til samrådene - tage hul på en debat om ønsker til organisationstrategien.

OU har allerede tidligere drøftet indhold til en frivilligstrategi, frivilligpolitik, økonomiske rammer for afdelingerne og har haft deltagelse af Lars Midtby til en introduktion til en organisationsstrategi for 2021-2027. I referat fra sidste møde er listet ideer til indhold i de enkelte delstrategier.

OU har udpeget Niels Hilker og Line Gammelby til at sidde i en styregruppe for Frivilligstrategi.

Kort fortalt ønsker HB, at "vi [DN] udarbejder en overordnet forenings- og organisationsstrategi, der forholder sig til vores kerneværdier, identitet og retning. Den skal behandle visionen for vores arbejde, men også

sætte konkrete mål, fx for antal medlemmer, antal aktive medlemmer, aktiviteter i afdelingerne osv. Organisationsstrategien skal behandle centrale elementer af vores organisation og forening, fx vores medlems- og foreningsdemokrati og hele samspillet mellem de politiske organer og den administrative ledelse, og så skal strategien udmønte sig i konkrete strategier/ handleplaner for vores arbejde på fire områder:

#### Politisk strategi

- Øger relevansen over for politikere på nationalt og lokalt plan
- Skaber flere konkrete politiske resultater for DN's mærkesager
- Sætter markante dagsordener i pressen for vores politik
- Styrker samarbejdsrelationerne til andre grønne organisationer, forskere og meningsdannere
- Sikrer større anerkendelse og respekt for DN-sekretariatets faglighed blandt forskere og andre meningsdannere.

#### Frivilligstrategi

- Skaber stærkere lokale afdelinger med flere aktive og en bred vifte af aktiviteter
- Får flere unge som aktive i DN med en ny type aktiviteter
- Giver medlemmer og støtter mulighed for at handle og være med i både lille og stor skala afhængig af livssituation og overskud
- Sikrer at DN kan understøtte det voksende grønne engagement i befolkningen
- Sikrer en større DN tilstedeværelse i bevægelserne
- Sikrer samarbejder med relevante aktører, fx højskoler, hvor fremtidens aktive DN-medlemmer er.

#### Børne- og ungestrategi

- Afklarer om DN skal have en børneklub eller lignende med børnemedlemsskaber
- Samler vores mange eksisterende aktiviteter målrettet børn under én ny paraply
- Får flere unge medlemmer i DN + en styrkelse af vores studenterafdelinger /DN-ung
- Afklarer forholdet til Natur & Ungdom

#### Medlemshvervnings- og fastholdelsesstrategi

- Sikrer os flere medlemmer
- Udvikler nye hverveformer (bl.a. digitalt)
- Øger fastholdelsen
- Giver medlemmerne øget værdi af deres medlemskab
- Fornyelse af butikken, så den giver medlemmer grønne handlemuligheder og tydelige medlemsfordele

Strategiprocesen skal ske med inddragelse af hele organisationen - hovedbestyrelse, organisationsudvalg, samråd, afdelinger, sekretariatet, osv. og skal sætte retningen for arbejdet de kommende 6 år. Strategien skal være stærk og visionær, men med så konkrete målbare mål at den kan fungere som konkret ledelsesværktøj for direktøren."

Emner, som er nævnt af OU-medlemmer, der ønskes diskuteret:

- Forventningsafstemning mellem frivillige, der er del af et projekt ("projektfrivillige") og frivillige i en afdeling. Hvem ønsker vi tegner DN lokalt i en kommune?
- De økonomiske rammebetingelser for afdelinger (og alle frivillige i DN)
- Flere organisationskonsulenter – decentralt

Bilag: Henvendelse fra Michael Kruse

Diskussionen omhandlede især hvordan samarbejdet er mellem sekretariatet og afdelingerne med hensyn til projektfrivillige – og hvordan disse projektfrivillige rapporterer/tilknyttes i forhold til afdelingerne.

Der blev lagt vægt på at afdelingerne blev grundigt informeret om projekterne både tidligt og under projektforløbet. Et problem, der blev nævnt, var hvis projektfrivillige blev tildelt en rolle med taleret – udenom afdelingsformanden.

Der blev endvidere lagt vægt på, at frivilligprojekterne supporteres af sekretariatsstøttet netværk, der kan give den enkelte frivillige en relevant DN-identitet og et relevant fællesskab med andre med samme interesse og status.

Der var dog enighed om, at de projektfrivillige er en berigelse for foreningen, så længe sammenhængskraften bevares.

OU foreslår:

- De projektfrivillige i et sekretariatsdrevet projekt skal referere til afdelingsformanden i den kommune, hvori de udfører deres frivillighed.
- Afdelingerne skal rustes bedre til at rumme de frivillige
- De projektfrivillige opfordres til enten at være med i et DN-netværk eller at lave et DN-netværk
- Der afsættes flere ressourcer i AP til netværk og til at sekretariatet kan facilitere netværkene.

**FROKOST KL. 12.00 – 12.45**

### **3. Branding af afdelinger**

Kl. 12.45 – 13.15

Sagsfremstilling: Jan Tidemann: "Jeg synes at vi har brug for en branding af lokalafdelingernes hårde arbejde. Formålet skal være at skaffe nye medlemmer af bestyrelserne, og at oplyse folk om at vi varetager naturens interesser, når ingen andre gør."

OU skal: Diskutere om der er behov for en brandingkampagne af afdelingerne og deres arbejde.

Punktet skubbes til efter at organisationsstrategien er fastlagt. Jan Tidemann tager det op igen senere.

### **4. Affaldsindsamlingen 2020**

Kl. 13.15 – 13.30

Sagsfremstilling: Jan Tidemann: Den ligger i slutningen af april, hvor vi kommer til at trampe rundt i den nyudsprungne vegetation i skove og grøfter, for at finde affald, som pga. det sene tidspunkt vil være langt sværere at finde, uden at trampe rundt i forårets urter. HB har selvfølgelig sin kampagneplan, men det giver ingen mening at rykke denne vigtige event med en måned længere henne i forårets plantevækster.

OU skal: Diskutere punktet.

Bilag:

4-1 Svar fra Anders V. Hansen, projektleder for Affaldsindsamlingen

OU opfordre til at sekretariatet fastlægger dato for Affaldsindsamling til at ligge midt marts – midt april.

## 5. Kan udefra kommende personer bestemme hvem fra DN de vil mødes med?

Kl. 13.30 – 14.00

Sagsfremstilling: DN modtog en skrivelse fra en fredningsdommer hvori han bad om at mødes med en anden person end formanden for en lokalafdeling til et fredningsbesigtigelse. Det anmodede HB, så lokalformanden om at trække sig. Det ønskede han ikke – og så trak HB sig og formanden tog mødet. Men skal DN lade sig diktere af, hvem der ønsker at møde hvem?

OU skal: Diskutere punktet.

Bilag: Brev fra HB til afdelingsformand  
Redegørelse fra fredningsleder Birgitte B. Ingrisch

OU udtrykker sig underen over HBs fremgangsmåde.

## 6. Medlemslister

Kl. 14.00 – 14.15

Sagsfremstilling: Pia E. Jørgensen ønsker diskuteret:

- Hvordan registreres personer med 3 mdr.s gratis medlemskab?
- Hvordan er proceduren for opfølgning ved udløb af 3 mdr.s gratis medlemskab?
- Hvordan dannes listen med de medlemmer der får tilsendt afdelingernes nyhedsbreve?
- Hvordan reklamerer man for Supplerende husstandsmedlemskab?
- Medlemshvervning-hvordan vejledes personer der ikke i telefonen/på gaden ønsker at oplyse deres persondata/bankdata?

Thomas E. har bedt medlemservice levere svar.

OU tager medlemservice' kommentarer til efterretning. OU foreslår at det undersøges om der ved Supplerende husstandsmedlemskaber kan noteres begges navne på det medlemskort, der printes på Natur & Miljø-nummeret i efteråret.

## 7. Kommende OU-møde

Kl. 14.15 – 14.25

Sagsfremstilling: Næste møde skal lægges i kalenderen – gerne med forslag til dagsordenspunkter.

OU skal: Komme med input til dagsordenspunkter.

Onsdag den 3. juni og onsdag den 29. april i reserve

## 8. Eventuelt

Kl. 14.25 – 14.30

OUs formand vil tage kontakt til HB vedr. deltagelse og evt. udpegning af suppleant.

DN Ærø: Sagen blev kort diskutert for at høre om OU havde nogle løsningsforslag.

Pia rejste spørgsmål om skift af koder til afdelingernes webmail-konto.

Kort diskussion af MTB-ruter i beskyttet natur.